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خبر اقتصادی

برکناری سعید محمد از ریاست 
مناطق آزاد

سعید محمد، دبیر شورای عالی مناطق آزاد برکنار 
شد. به گزارش ایســنا،  پس از موافقت رئیس جمهور با 
درخواست وزیر اقتصاد مبنی بر تغییر دبیر شورای عالی 
مناطق آزاد، سید احسان خاندوزی طی حکمی نصرالله 
ابراهیمی را به سمت سرپرست دبیرخانه شورای عالی 
مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی منصوب 
کرد. در سوابق اجرایی نصرالله ابراهیمی مسئولیت هایی 
همچون معاون توسعه مدیریت و منابع دبیرخانه شورای 
عالی مناطق آزاد، مدیرکل پشتیبانی قوه قضاییه، معاون 
استاندار تهران، معاون سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان تهران و مسئول اداره سازمان منطقه آزاد چابهار 

مشاهده می شود.
    

افزایش ۳۰ برابری تقاضا برای خرید 
فیلترشکن

نایب رئیس اتاق بازرگانی 
ایران گفت: افزایش ۳۰ برابری 
برای تقاضای فیلترشــکن ها 
در هفته های اخیر را داشتیم 
و این فیلترشــکن ها می تواند 

امنیت کاربران و امنیت اطلاعات کشور را تحت شعاع 
قرار بدهند.  حسین سلاح ورزی، در یکصد و سیزدهمین 
شورای گفت وگویی دولت و بخش خصوصی با اشاره به 
تبعات قطعی و محدودسازی اینترنت بر کسب وکارها، 
گفت: بر اساس سهمی که حوزه آی تی در تولید ناخالص 
ملی دارد هر ساعت قطعی اینترنت حدود ۱.۵ میلیون دلار 
ضرر اقتصادی برای کشور به وجود می آورد. وی ادامه داد: 
اتحادیه فناوران یارانه گزارش مفصلی تهیه کرده است که 
مطابق با آن معیشت حدود ۹ میلیون نفر از جمعیت کشور 
در غالب فروشگاه های آنلاین محصولات خود را عرضه 
می کردند در معرض خطر قرار گرفته اند. بسیاری از فعالان 
اقتصادی نیز بر این باورند که کسب وکارهای بزرگ نیز 

دچار آسیب شدند.
    

افزایش صادرات گاز ایران به عراق
مهر- مدیر دیســپچینگ 
شــرکت ملی گاز ایــران در 
جریان سفر گروهی از وزارت 
برق عراق به ایــران، از افزایش 
صادرات گاز به این کشــور در 

ســال ۱۴۰۱ خبر داد. وی با اشــاره به مذاکرات در این 
نشست اظهار کرد: به صورت سالانه و فصلی، نشست هایی 
با مسئولان وزارت برق عراق حول محور قرارداد صادرات 
گاز به این کشــور، انجام می شــود و در این نشست نیز 

مباحث فنی و عملیاتی این فرآیند مطرح شد.
مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران همچنین 
با اشاره به آغاز فصل سرد سال در کشور و افزایش مقدار 
مصرف گاز در بخش خانگی، بیان کرد: با توجه به مقدار 
مصرف در ۶ ماه گذشته و مقدار گاز طبیعی مورد نیاز در ۶ 
ماه پیش رو، بررسی های فنی و عملیاتی لازم انجام شد تا 
برای آن مشکلی نداشته باشیم و صادرات گاز طبق توافق 

انجام شده با طرف های عراقی انجام شود.
    

تقابل جدی آمریکا با سعودی ها 
آغاز شد

فــارس- تصمیــم هفته 
گذشــته اوپک برای کاهش 
تولید نفــت، بایــدن را که با 
مشکلات سوخت و فشارهای 
اقتصادی درآمریکا مواجه است 

را تحت فشار قرار داده از این رو می خواهد رویکرد سخت 
گیرانه تری را در قبال سعودی ها اتخاذ کند. تنها چند 
هفته مانده به برگزاری انتخابات میان دوره ای کنگره در 
آمریکا سیاست های یک گروه چهار حرفی به نام اوپک 
برای جو بایدن، رئیس جمهور آمریــکا، و دموکرات ها 
دردسر ساز شده است. هفته گذشته سازمان کشورهای 
صادر کننده نفت، اوپک، و متحدان نفتی این گروه موسوم 
به اوپک پلاس به رهبری عربستان و روسیه اعلام کردند 
که تولید خود را ۲ میلیون بشکه در روز کاهش خواهند 
داد. این میزان کاهش تولید معــادل ۲ درصد کل نفت 

عرضه شده به بازار جهانی در روز است.

 نفت حــالا زیر ســایه محرمانگی 
روزگار می گذرانــد اما در ســایه این 
محرمانه بــودن همه ی امــور، از عقد 
قرارداد تا میزان صادرات نفت، مانور بر 
توفیق هایی که حاصل شده ، فراموش 

نمی شود. 
جواد اوجی، وزیر نفت معتقد است 
آنچه در نفت می گذرد مصداق پیروزی 
است. شاید از این روست که در گزارش 
خود تاکید کرده است: در حوزه صادرات 
فرآورده ها، تهاتر و سوآپ از حوزه دریای 
خزر با بعضی از شــرکت های روســی 
شــروع به کار کرده ایــم و نزدیک ۱۰ 
میلیون تن ظرفیت تهاتر و ســوآپ و 
صــادرات فرآورده های نفتــی در این 

حوزه داریم.
این اما تنها اتفاق تــازه میان ایران و 
همسایه شمالی نیست. تفاهم نامه بزرگ 
همکاری در بخش انرژی میان ایران و 

روسیه امضا شــده و آن گونه که معاون 
وزیر نفت می گوید طرف روس در حال 
تدوین طرح جامع توسعه برای ۶میدان 
نفتی و ۲میدان بزرگ گازی کشور است 
و امیدواریم تا پایان سال شاهد امضای 

قرارداد باشیم.
اوجــی از جزییــات ایــن موضوع 
خبری نداده و به گفتن این نکته بسنده 
کرده اســت که ایران و روســیه هر دو 
ظرفیت های بسیار خوبی در حوزه نفت 
و گاز و پتروشیمی دارند؛ خوشبختانه 
در این مدت نزدیک بــه چهار میلیارد 
دلار قرارداد در بحث توسعه میدان ها و 
۴۰ میلیارد دلار در حوزه احداث خطوط 
صادراتــی گاز و واحدهــای ال ان جی 

تفاهم نامه امضا کرده ایم.
البته وی خبر مهم دیگــری را نیز 
در لابلای کلمات کلی اش داده اســت 
اینکه مدلی جدیــد از قراردادهای در 
این حوزه مد نظر است. وی تاکید دارد 
در این دوره برای روس ها قراردادهای 

توســعه میدان هایــی در قالب  الگوی 
جدید قراردادهای نفتی و پیش خرید 
)OFF TAKE( را رونمایــی کردیم 
که ســرمایه گذار از همه ابعاد همچون 
از ســوی وزارت نفت، دولت جمهوری 
اســلامی بیمه و حمایت می شود. این 
نــوع قراردادها برای ســرمایه گذاران 
روس بسیار شــیرین و جذاب است و 
خوشبختانه با توجه به اهمیت انرژی 
که امــروز در دنیا همه بــه آن آگاهی 
داریم فرصت طلایی را بــرای امضای 
قراردادهای دیگر بــا روس ها در حوزه 

انرژی به وجود آورده است.
در گزارش رسانه های رسمی اعلام 
شده است: تحلیلگران بخش انرژی این 
معامله بین ایران و روسیه را ۴۰ میلیارد 

دلار ارزیابی کردند.
آنچه برخی کارشناســان را نگران 
کرده اما مســاله بدعهدی روس ها در 
تحویل نیروگاه انمی بوشهر و قراردادهای 
دو کشــور برای تحویــل اس ۳۰۰ به 

ایران اســت و حالا برخی می گویند آیا 
روسیه در حوزه انرژی تغییر سیاست 

خواهد داد؟ 

رقیب امروز، همکار فردا
روســیه اما رقیب مهم امروز ایران 
در بخش انرژی اســت، آن هم در بازار 
غیررســمی. روس ها پــس از جنگ با 
اوکراین در تیررس تحریم های غرب قرار 
گرفتند و برای حفظ حجم صادرات نفت 
بود که به بازارهای آسیایی روی آوردند. 
این چنین بود که صادرات نفت روسیه 
به چین، مهمترین مشتری نفت ایران 
در ســال های تحریمی افزایش یافت و 
این کشور درصدد پا سفت کردن در این 
بازار کرد. این موضوع پیش از این حتی از 
سوی خبرگزاری های خارجی نیز مورد 
رصد قرار گرفته بود تا جایی که رویترز در 
گزارشی مدعی شد واردات نفت ایران به 
چین در آوریل تحت تاثیر قرنطینه های 
کرونا و افزایش واردات از روسیه، از اوجی 
که اواخر سال ۲۰۲۱ و اوایل سال ۲۰۲۲ 
داشــت، کاهش پیدا کرد. در گزارش 
رویترز آمده اســت: اگر چه خرید نفت 
ایران کاهش پیدا کرد، اما همچنان هفت 
درصد از واردات نفت چین به حســاب 
می آید. در این بین، نفت روسیه که هدف 
تحریم های خودخواســته خریداران 
غربی قرار گرفته است، به مقصد چین 
روانه شده است. البته مفاد این گزارش 
توسط سید حمید حسینی، عضو اتحادیه 
صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و 
پتروشیمی مورد تایید قرار گرفت و وی 
تاکید کرد کپلر که کشتی ها را ردیابی 
می کند، ادعا کرده که صادرات نفت ایران 
در اوایل سال شمسی ۳۴ درصد کاهش 
پیدا کرده است. از طرف دیگر خبرگزاری 
دیگری مدعی شــده است که صادرات 
نفت روســیه به هند که رقم پایینی در 
حد ۲۰ هزار بشکه بوده، در همین مقطع 
زمانی به ۶۰۰ هزار بشکه افزایش پیدا 
کرده است.همچنین بلومبرگ هم ادعا 
کرده است که در هر بشکه نفت روسیه 

دارد ۳۰ دلار تخفیف می دهد.
در عین حال نرسی قربان، کارشناس 
بازار نفت معتقد اســت: این از اتفاقات 
روزگار اســت که کیفیت بخشــی از 

ظرفیت های نفتی روسیه، مشابه نفت 
ایران است و ممکن است برخی کشورها، 
نفت روسیه را جایگزین نفت ایران کنند. 
در واقع روســیه، عمدا به دنبال مشکل 
تراشی برای صادرات نفت ایران نیست و 
تنها به دنبال یافتن مشتریان بیشتر برای 
فروش نفتش است. همان طورکه ایران 
هم در ایام تحریم، همه تلاش خود را به 

کار می گیرد تا نفت بیشتری را بفروشد.
ماجرا اینجا اما فروش نفت نیست، 
ماجرا به قراردادهای توســعه ای نفت 
بازمی گردد و ایران قصد دارد با نزدیکی 
بیشتر به شرق، بتواند امکان توسعه ی 
تولید نفت را مهیا کند. برخی این سئوال 
مهم ار مطرح می کنند که آیا رقیب ایران 
در بازار نفت، می تواند شریک مطمئنی 

برای توسعه تولید نفت در ایران باشد؟ 

روس ها شریک مناسبی 
برای ایران هستند؟

سعید میرترابی، کارشناس اقتصاد 
انــرژی و پژوهشــگر در گفــت وگو با 
»توسعه ایرانی« با اشاره به اینکه ایران 
لازم است همزمان با تلاش برای انعقاد 

قرارداد با کشورهای بلوک شرق نظیر 
چین و روسیه تلاش برای کاهش فشار 
بین المللی بر کشور را در دستور کار قرار 
دهد، گفت: هیچ همکاری اقتصادی از 
نظر ما منفی نیست اما وقتی مفاد این 
قراردادها پنهان است و ما نمی دانیم در 
چه محورهایی و بر اســاس چه مفادی 
این قراردادهای منعقد می شود، امکان 
نظر دادن از ما سلب می شود.  وی تاکید 
کرد: در پاسخ به سئوالاتی در خصوص 
محرمانگی، استناد می کنند به این نکته 
که تحریم هستیم و نمی توانیم جزییاتی 
بیشــتر در این خصوص ارائه دهیم و 
قضیه را شفاف کنیم اما تاکید ما نیز این 
است که باید تلاشــتان را برای کاهش 

فشار بین المللی انجام دهید . 
وی با اشاره به اینکه دولت با کمبود 
شــدید منابع درآمدی روبروســت، 
تاکید کرد: پیش از این دولت بخشی از 
درآمدهای نفتی را در اختیار شــرکت 
نفت می گذاشت تا صرف توسعه کند 
اما چند سالی اســت به دلیل کمبودها 
بــا محدودیت روبروســت و حتی این 
اقدام را انجام نمی دهد. در این شرایط 
ســرمایه گذاری و انعقاد قرارداد با هر 
شــرکتی مورد قبول اســت به شرط 
اینکه خروجــی لازم وجود داشــته 
باشند و تجربه همکاری های پیشین با 
کشورهای شرقی نظیر چین در بخش 

انرژی تکرار نشود .
وی گفت: ما معتقدیم لازم اســت 
تدابیری در قراردادها اندیشیده شود که 
نه فقط طرف روس، بلکه هر شرکتی از هر 
کشوری با ایران در حوزه انرژی قرارداد 
بست، قادر نباشد دفعتا عقب بکشد اما 
چون در شرایطی هستیم که مفاد اعلام 
نمی شــود، نمی دانیم این دست موارد 

پیش بینی شده است یا خیر؟ 
هر چه هست ایران درصدد است با 
نزدیکی به شــرق، وابستگی به غرب را 
جبران کند هر چند برخی معتقدند ایران 
با بازی در زمین شرق قصد دارد غرب را به 
توافق مشتاق تر کند. باید دید نفت ایران 
که هنوز از پس چهار سال خروج آمریکا از 
برجام، در تحریم است، می تواند از مسیر 
شرقی توسعه یابد. این پاسخ در صفحات 

پیش روی تاریخ نگاشته شده است. 

ایران و روس در آستانه عقد قرارداد نفتی هستند

نفت زیر سیطرة محرمانگی

باران زرین قلم

مفقودی
اینجانب محمد دانش بشماره کد ملی 1466567198 مالک خودرو سواری هاچ بک سیستم 
پژو تیپ 206 به رنگ نقره ای متالیک مدل 1385 بشماره انتظامی 91-152ج86 بشماره 
شاسی 10861481 بشماره موتور 13085033792 بعلت فقدان برگ سبز وسند مالکیت و اسناد 
فروش تقاضای رونوشت المثنی اسناد مذکور را نموده ام . لذا چنانچه هر کس ادعایی در مورد 
خودروی مذکور دارد ظرف ده روز به دفتر حقوقی شرکت ایران خودرو واقع در کیلومتر 14 جاده 
مخصوص تهران کرج شهرک پیکانشهر ساختمان سمند طبقه 1 مراجعه نماید. بدیهی است 

پس از انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

دبیر انجمن کشتیرانی گفت: متاسفانه عملکرد هندی ها 
در بحث بازاریابی به بندر چابهار و ترانزیت از مســیر ایران 
آسیب زده و با توجه به حجم زیاد بار از هند به سمت آسیای 
میانه به ویژه روسیه و ارســال حجم قابل توجه بار هند که 
مربوط به کمک های انسان دوستانه این کشور به افغانستان 
می شــود، حجم مبادلات با مرجعیت هند از بندر چابهار 
در قالب صادرات، ترانزیت و ترانشــیپ بسیار ناچیز است 
به طوریکه این میزان بار هند که از مســیر ایران عبور داده 

می شود به ۲ الی ۳ درصد هم نمی رسد.
مسعود پلمه در گفت وگو با ایلنا درباره ورود یک شرکت 
کشتیرانی به بندرشهید بهشتی چابهار به عنوان اپراتور دوم 
که در کنار اپراتور هندی فعال خواهد بود، اظهار داشــت: 
حضور یک شرکت کشتیرانی به عنوان یک اپراتور در بنادر 
سابقه داشته و دارد و معمولا شرکت های بزرگ کشتیرانی 
پکیج و مجموعه ای از تمام فعالیت های لجستیکی بندر و 
دریا را در اختیار دارند که یکی از آنها مبحث پورت اپراتوری 

است. 

وی ادامه داد: به طور قطع با انتخاب اپراتور دوم برای بندر 
شهید بهشتی چابهار رونق کسب و کار، ورود کشتی و کالا 
و کانتینر در این بندر افزایش می یابد و وقتی یک شــرکت 
کشتیرانی با برنامه منظم در بندری سرمایه گذاری می کند، 
آن بندر یا در ماموریت ها و اهداف کاری آن شــرکت قرار 
گرفته و باعث می شود کشتی ها و بارهای متعلق به خود و 
شرکای تجاری خود را از آن بندر عبور دهد یا اینکه اساسا 
در مطالعات بازار به این جمع بندی می رسند که آن بندر از 
حیث فعالیت های اقتصادی حائز اهمیت است، در نتیجه 
گوی رقابت را از سایر بازیگران می ربایند تا سهم بیشتری از 

بازار را به دست بیاورند. 
دبیر انجمن کشتیرانی با اشــاره به ابهامات ایجاد شده 
درباره انحصاری شــدن فعالیت های بندری تنها برای یک 
شرکت کشتیرانی در بندر مهمی مانند چابهار گفت: معمولا 
این اتفاق نمی افتد که وقتی یک شرکت کشتیرانی در یک 
بندری فعالیت می کند باعث شود که فعالیت سایر شرکت ها 
تحت شــعاع قرار بگیرد و اساسا در مسیرهای مشخص که 

فعالیت ها تحت عنوان کنفرانس انجام می شــوند معمولا 
شــرکت های کشــتیرانی همدیگر را یاری و به هم کمک 

می کنند.  
پلمه افزود: شرکت های کشتیرانی معمولا در مسیری 
که فعالیت منظم وجود دارد، قبل از رفتن به سمت فضای 
رقابتی به مفهومی که به طور مستقل کشتی داشته باشند؛ 
اشتراکاتی با هم به عمل می آورند و از ظرفیت های باقی مانده 
به یکدیگر سرویس اسلات ارایه می دهند و در نتیجه با فرض 
بر اینکه هدف تردد بار بین بندر چابهار- هند باشد و در این 
مسیر فعالیت منظم افزایش پیدا کند، بعید است که اقدامات 
ضد رقابتی که منجر به ترک سایر بازیگران از این عرصه شود، 

به اجرا برسد.  
وی تاکید کرد: در کنار آن باید توجه داشــته باشیم که 
در بازارهایی مانند هند شرکت  های مالک کانتینر که فاقد 
کشتی هســتند حضور پررنگ تری دارند. در این شرایط  
شرکت کشتیرانی که مالک کشتی است می تواند سرویس 
حمل و نقلی را با ویژگی متصدی حمل دریایی که کشتی هم 

در اختیار دارد، به نحو مطلوبی به اجرا بگذارد. 
دبیر انجمن کشتیرانی درباره دلایل انتخاب اپراتور دوم 
برای بندر چابهار اظهار داشت: واقعیت این است که سرمایه 
گذاری اپراتور و شرکت هندی در بندر شهید بهشتی چابهار 
قابل توجه نبوده و تصورات تجاری که از سرمایه گذاری طرف 

هندی وجود داشت، محقق نشــد. بنابراین طبیعی است 
که برای رونق حداکثری یک بندر اســتراتژیک کشورمان 
از ســرمایه گذاری های غیر اســتفاده کنیم که در نهایت 
سبد فعالیت ها متنوع شــود تا امکان پوشش فعالیت های 

حداکثری وجود داشته باشد. 
پلمه تاکید کرد: شاید یکی از اهداف سازمان بنادر این 
باشــد که با حضور یک رقیب، فعالیت اپراتــوری در بندر 
شهید بهشتی چابهار توسعه پیدا کند و عملا طرف هندی 
که می بایست ســرمایه گذاری چند صد میلیون دلار را در 
بندر شهید بهشتی به سرانجام می رساند به تکافو بیفتد تا 
با سرمایه گذاری بیشتر به ویژه در خصوص جذب بار نقش 

بیشتری در این بندر ایفا کند.
وی با بیان اینکه البته ایراد به اپراتور هندی تنها متوجه 
بحث سرمایه گذاری نمی شــود، گفت:  متاسفانه عملکرد 
هندی ها در بحث بازاریابی به بندر چابهار و ترانزیت از مسیر 
ایران آسیب زده و با توجه به حجم زیاد بار از هند به سمت 
آسیای میانه به ویژه روسیه و ارســال حجم قابل توجه بار 
هند که مربوط به کمک های انسان دوستانه این کشور به 
افغانستان می شود، حجم مبادلات با مرجعیت هند از بندر 
چابهار در قالب صادرات، ترانزیت و ترانشیپ بسیار ناچیز 
اســت به طوریکه این میزان بار هند که از مسیر ایران عبور 

داده می شود به ۲ الی ۳ درصد هم نمی رسد.

دبیر انجمن کشتیرانی:

عملکرد اپراتور هندی به ترانزیت کشور آسیب زد

گفت وگو

کارشناس بازار خودرو گفت: در خصوص بحث واردات خودرو به نظر می رسد 
که در این آیین نامه  جدید که تدوین شده، تعداد ذی نفعان پرقدرت، مونتاژکاران 
چینی، بیشتر است و انگشت اتهام را می توان به سمت حلقه مونتاژکاران چینی که 
در جنوب کشور عمدتاً فعالیت دارند برد که قیمت خودروهای چینی  را بیش از دو 
برابر برندهای کره ای و ژاپنی بالا می برند و عرضه می کنند و این گروه موفق شده اند 

که سنگ اندازی کنند و فعلًا جلوی واردات خودرو را بگیرند.
به گزارش قرن نو،  در اوایل اسفندماه ســال ۱۴۰۰، رئیس جمهور در بازدید از 
ایران خودرو فرمانی هشت ماده ای را صادر کرد که در آن فرمان به موضوعاتی از قبیل 
واردات، تنظیم بازار و خصوصی سازی پرداخته شد؛ موضوعاتی که با گذشت هفت 

ماه از مطرح شدن آنها کماکان اجرایی نشده اند.
طرح آزادسازی واردات خودرو یکی از موضوعاتی بود که دولت سیزدهم از ابتدای 
روی کار آمدن خود بر اجرایی شدن آن تأکید داشته؛ طرحی که حال پس از گذشتن 

شش ماه از مطرح شدن آن کماکان در مرحله آیین نامه باقی مانده است. 

فربد زاوه، کارشناس بازار خودرو، در گفت وگو با قرن نو و در پاسخ به این پرسش 
که چرا طرح آزادسازی واردات خودرو اجرایی نشده است و سرانجام این طرح چه 
خواهد شد؛ گفت: در خصوص مسائلی که در کشور مطرح است نه درست تصمیم 

گرفته می شود و نه درست اجرایی می شود و به عبارتی دو مشکل بزرگ بر سر راه ما 
وجود دارد و در وهله اول تصمیمات غلطی است که گرفته می شود و در وهله دوم 
این تصمیمات غلط نیز با فاصله زمانی طولانی و تأخیر چندماهه تا چندساله اجرایی 
می شود و در نتیجه وضعیت بغرنجی که نه تنها در وضعیت اقتصادی بلکه در حوزه 

اجتماعی نیز با آن مواجه هستیم ناشی از این نگاه است.
این کارشناس بازار خودرو در ادامه افزود: در بحث برجام، واردات خودرو و تورم و 
در همه حوزه ها هیچ تصمیم گیری انجام نمی شود و همه این مسائل به صورت معلق 

و شناور مانده است تا روزی همه آنها با یکدیگر حل شود.

مردم چشم امیدی به واردات خودرو 
نداشته باشند

این کارشــناس بازار خودرو در ادامه گفت: 
اگر آیین نامه همان ۱۹ شــهریور نیز منتشر و 
اجرایی می شد نیز اولین خودروها اردیبهشت ماه 
۱۴۰۲ وارد می شــدند و حال با این تغییرات و 
شــرایط سیاســی که در بازار وجود دارد مردم 
 چشــم امیدی به واردات خودرو نداشته باشند 

بهتر است.

کارشناس بازار خودرو:

مونتاژکاران چینی جلوی واردات خودرو را گرفته اند

خبر

سعید میرترابی، تحلیلگر 
حوزه انرژی در گفت وگو با 

»توسعه ایرانی«: ما معتقدیم 
لازم است تدابیری در 

قراردادها اندیشیده شود 
که نه فقط طرف روس، بلکه 

هر شرکتی از هر کشوری 
با ایران در حوزه انرژی 

قرارداد بست، قادر نباشد 
دفعتا عقب بکشد اما چون 

در شرایطی هستیم که مفاد 
اعلام نمی شود، نمی دانیم 

این دست موارد پیش بینی 
شده است یا خیر؟


